

RESEÑA HISTORICA

PRE-SPANISH EXPEDITION EPOCH

Among the numerous families and tribes of Indians who lived in a sedentary state or wandered about in the land now known as the State of Tamaulipas, two of them were, especially noted for their great preponderancy, and one of them for their relative culture; the latter being the family of the Huaxtecas who resided in the region situated between the Tamesi and Panuco Rivers (States of Tamaulipas and Veracruz) and the former, the Tamaulipas, which name served to designate the territory as well as the various other tribes there existing.

Many historians, among them Messrs. Chavero, Peñafiel and Pimentel attribute these people a Maya origin, or, at least, grant them a certain Maya relation; while other writers pretend they were connected with the famous Toltecas. Whatever their origin may have been, the fact remains that the Huaxtecas reached a certain degree of civilization and that when the Spaniards came to their territory they resided grouping in cities, of which Chiln, situated on the left bank of the Panuco River and near the great lake of Chayrol, was their Capital. The name given by the nations to this country was "Huaxtecapan." It has been said that during 1400 they had to repel an aggression of the Colhuas and that in 1455 they were defeated, and had to pay tribute to Moctezuma Ilhuicamina, Emperor of the Mexicas.

Periodo anterior a la primera expedición de los españoles.—De entre las numerosas familias y tribus de indígenas que vivían sedentariamente o vagaban nómadas en el suelo de lo que es hoy el Estado, dos distingúanse, sobre todo, por su mayor preponderancia, y una de ambas por su cultura relativa. Era esta última la familia de los huaxtecas, que tenía su asiento en la cuenca de los ríos Tamesi y Panuco (Tamaulipas y Veracruz); y la otra, bajo cuyo nombre fueron agrupadas las demás y que sirvió para bautizar a la región, la de los Tamaulipas.

Pretenden muchos historiadores, los señores Chavero, Peñafiel, Pimentel, entre otros, que ambas eran de origen o similitud maya, mientras no faltan escritores que las consideran emparentadas con los famosos toltecas. No es aquí en donde dichas opiniones deben discutirse. Mayas o toltecas, los huaxtecas alcanzaron cierto grado de civilización y residían, cuando los españoles vinieron a su territorio, en ciudades, siendo la de Chila, en la margen izquierda del Panuco, y cerca de la gran laguna de Chayrol, su capital. Su país era conocido por los nahuas con el nombre de Huaxtecapan. Han dicho de ellos que tuvieron que repeler una agresión de los colhuas en 1400, y que en 1455 fueron vencidos por el emperador de los mexicas, Moctezuma Ilhuicamina, quien los sujetó a tributo.



UNA VISTA DEL RIO PANUCO CERCA DE LA BARRA.